
ازکدامجنگحرفمیزنند؟

روزهاست ده ها و صدها خبر درباره انتقام ایران در 
همه دنیا پخش و تحلیل می شــود.  حقیقتا حمله 
اســراییل به مرکز دیپلماتیک یک کشــور از زمان 
تاسیسش بی سابقه است نه در جنگهای سه گانه با 
اعراب و نه تنشهای طولانی پنهان با خصمان خود 
در دوران جنگ ســرد. اما چرا اینقدر شیپور جنگ 

را در سراسر دنیا به صدا درآورده اند؟ 
فراموش نمی کنیم در کوران شــکل گیری بحران 
تا آغــاز جنگ بــا اوکراین لحظه بــه لحظه همه 
دستگاه های نظامی و جاسوسی از آمادگی روس ها 
برای لشگر کشی به اوکراین می گفتند. به اندازه ای 
ایــن صدا بلند بود که در تمام دنیا پیچید و جهان 
آمــاده ورود به مقطع خطرناکــی از حیات معاصر 
خود شــد. این جنجال بزرگ، روس ها را هم قانع 
کرد که با ارتشــی نیمه بازسازی شده و تجهیزات 
کهنه و تانکهای قدیمی و خاک خورده و نیروهای 
ناکارآزموده ســتون شــصت کیلومتری خود را به 
ســمت کی یف حرکت دهند و ایــن چیزی نبود 
بجز باور کردن وجود ظرفیت نظامی مناســب در 
روسیه برای رسیدن به هدفی که فرماندهانشان با 
القائات بی پایان دشمنانشان تصور می کردند بسیار 
ســاده است اما اینطور نشــد و آنها در پیشروی یا 
ستون کشی بدون پشــتوانه، غافل از شکل گیری 
اتاق جنگ غربی ها در اوکرایــن و آمادگی دفاعی 
غیر آشــکار و ترکیبی اوکراینــی - غربی به علاوه 
اسراییل و ترکیه از قبل را، در برآوردهای راهبردی 
خود اساســاً ندیدند و بزرگترین فریب راهبردی را 
خوردند و اکنون اروپا از هر زمان دیگری به جنگ 
نزدیکتر اســت و روس ها هم چشــم انداز روشنی 

برای پیروزی ندارند.
آنچه که امروز در حال وقوع اســت یعنی خبرها و 
تحلیلهای رســمی و رسانه ای در حال ایجاد چنین 
فضایی هســتند و به شــکل های مختلف در حال 
ترســیم شــرایط یک جنگ همه جانبه و خارج از 
کنترلنــد. اما واقعاً آنها از کــدام جنگ می گویند؟ 
با نمایش روانی و آماده نشــان دادن یک باریکه به 
شدت آسیب پذیر و پایگاه  ها و نظامیان بی شمار و 
کشــورهایی که اگر دخالت کنند همه هستی خود 
را می بازند که نمی شــود وارد چنین جنگی شــد. 
قصد بر شمردن مشکلات امنیتی در همه جهان و 
منطقه را ندارم، هیچکس آماده جنگ نیست و این 
طبل خالی است و هدفش وحشت آفرینی جهانی 
و مدیریت بحرانهای لاینحل موجود در ساختارهای 

سیاسی و اقتصادی منطقه ای و غربی است. 
رهبری هــم هیچ حرفی از جنــگ نزدند در همه 
پیامها و سخنرانی ها فقط صحبت از »تنبیه« رفت. 
همه می دانند که در فرهنگ ما تنبیه اصطلاح آرام 
سازی کودکان است و ســیلی ادب کردن بزرگتر 
است! بنابر این اینجا سرزمین فریب ها و بازی های 
مرســوم نیست.اگر جنگی را می خواهند آغاز کنند 
باید در انتظار نتایج غیر قابل تصور باشند اما چون 
تصور دشــمنان از توانایی های ما حقیقی تر شده از 

جنگ خبری نیست اما از تنبیه چرا!

توقیفکشتیمرتبطبا
رژیمصهیونیستیدرتنگههرمز

کشــتی تجاری مرتبط با رژیم صهیونیســتی در 
حوالی تنگه هرمز توقیف شد.

بنابــر گفته یک منبــع آگاه، دســتگاه های اعلام 
موقعیت  این کشتی خاموش بوده و به سوالات لازم 
پاسخ نداده است.این کشتی باری »ام اس سی آریز« 
)MSC Aries( نام دارد. گفتنی اســت؛ برخلاف 
ادعاهای رسانه های خارجی، انجام عملیات توقیف 
کشــتی باری مذکور هیچ ارتباطی با موضوع انتقام 
ایــران از رژیم صهیونیســتی ندارد. بــه گزارش 
فارس، ابتدا بخش عملیات تجاری نیروهای مسلح 
انگلیس گزارش داد که عملیات توقیف یک کشتی 
در نزدیکــی بندر فجیره امــارات عربی متحده رخ 
داده آساسوشــیتدپرس هم فیلمی را منتشر کرد 
که بیانگر حمله به یک کشــتی توسط کماندوهای 
دریایــی بود. این خبرگــزاری می گوید فیلم مزبور 
را از یــک منبع نظامی دریافت کرده اســت. البته 
رســانه های غربی تلاش کرده اند توقیف کشــتی 
مزبور را به ایران نسبت دهند؛ مقامات ایرانی هنوز 

در این خصوص موضعی نگرفته اند.

نیرویهواییارتش
فرودگاهکنارکرابازسازیمیکند

توافق همــکاری بین نیروی هوایی ارتش و منطقه 
آزاد چابهار بــرای راه اندازی و بازســازی فرودگاه 
بین المللی کنارک در ستاد فرماندهی نیروی هوایی 

ارتش منعقد شد.
توافق همکاری بین نیــروی هوایی ارتش و منطقه 
آزاد چابهــار بــرای راه اندازی و بازســازی فرودگاه 
بین المللی کنــارک با حضور امیرســرتیپ خلبان 
حمیــد واحدی فرمانده نیــروی هوایی ارتش، امیر 
دریــادار موســوی معاون عملیات ارتــش و حمیرا 
ریگی، رئیس هیــات مدیــره و مدیرعامل منطقه 
آزاد چابهار در ستاد فرماندهی نیروی هوایی ارتش 
منعقد شد. امیر سرتیپ خلبان واحدی در این دیدار 
گفت: نیروی هوایی ارتش در خصوص بازســازی و 
راه اندازی فرودگاه بین المللی چابهار، تمام اقدامات و 
کمک های لازم را با استفاده از ظرفیت پایگاه هوایی 

چابهار در اختیار مسئولان این شهر قرار می دهد.

یادداشت

گروه سیاســی - مهدی یوسفی  نشســت شورای 
وحدت برای تحول، دیروز با حضور برخی منتخبین مجلس 
شورای اسلامی و اصحاب رسانه در تالار آدینه برگزار شد.

در این نشســت، دکتر منوچهر متکی دلایل برگزاری این 
نشست را با تاکید بر وحدت بیشتر جهت تحول در مجلس 
آینده عنوان کرد. متکی منتحب مجلس دوازدهم در جمع 
اصحاب رســانه گفت: اولین دستور کار ما در این همایش 
مرور شــرایط کلان کشــور بود که در چنــد فصل هم در 
حوزه های سیاسی امنیتی و ملی هم درمورد برنامه هفتم 
و سیاســت های کلی مقام معظم رهبــری و هم در حوزه 
ســلامت و بهداشت و درمان، ســخنرانان شرایط کشور را 
مــرور کردند و نکاتی را مورد نقد و بخش هایی را به عنوان 

پیشنهاد ارائه دادند.
وی دستور دوم نشســت را ضرورت تحول در رویکردها و 
کارکردهای مجلس دوازدهم اعــلام کرد و افزود: واقعیت 
این اســت که بعد از انتخابات، در همیــن فاصله و مانند 
تمام این چند سال اخیر در مواجهه با مردم و فوری ترین 
مشکلاتشان روبرو شده ایم و مردم خواسته هایشان را مطرح 
میکنند و مطالبات انباشته شده مردم و رهبری که برخی 
از آن ها بر زمین مانده اســت مطرح می شود تصویری که 
مردم از مجلس دارند اگر یک تصویر عادی اســت و احیاناً 
مطلوبیت عامه ندارد مهمترین رسالت مجلس دوازدهم این 
است که نگاه مردم یک تصویر جدید مبتنی بر امید از یک 
ســو و استوار بر راه کارهای مناســب برای ایجاد تحول از 

سوی دیگر باشد.
متکی گفت: در سال های اخیر تغییرات عدیده ای در آیین 
نامه مجلس به وجود آمده اســت وقتی سمت و سوی آن 
تغییرات را در آیین نامه نویســی داخلی مجلس ملاحظه 
می کنیم، می بینیم که مجلس هرچه جلوتر رفته به سمت 
ریاســت محور شدن سوق پیدا کرده اســت در حالی که 
معتقدیم مجلس باید صحن محور باشــد باید نمایندگان 
محور باشند و اینها موضوعات و مسائلی است که در بحث 
ضــرورت تحول در رویکردهــا و کارکردهای مجلس مورد 

گفتگو قرار خواهد گرفت.
منتخب مردم تهران با بیان این که تصور می کنم شــورای 
وحدت شروعی داشته است و این شروع میتواند تداوم پیدا 
بکند گفت: ما حتما این هم اندیشــی ها و هم افزایی ها را 
تداوم خواهیم بخشــید ما معتقدیم تمام منتخبینی که در 
مجلس دوازدهم هســتند صرف نظر از ســلایق سیاسی و 
صرف نظر از تفاوت هایی که در مجموعه اصولگرایان و غیر 
اصولگرایان اســت از اصلاح طلبان و دیگران باید در صدد 

پاسخگویی به مطالبات کشور باشند. 
سخنگوی شورای وحدت اظهار داشت؛ اگر دستگاه اجرایی 
آن جایگاه لازم را در اجرا نداشــته باشــد و نمره منفی در 

مجلس بگیرد اگر وزیری استیضاح شود ما باید کمیسیون 
مربوطه را هم مورد سوال قرار دهیم چون علاج واقعه قبل 
از وقوع باید کرد و پیشــگیری بهتر از درمان اســت و اگر 
کمیسیون، رســالت خودش را بلند ببیند و بلند فکر بکند 
در نظارت بر کار دســتگاه های اجرایی نقش آفرینی جدی 

خواهد شد.
وی بــا بیان این کــه بحث، بحث افراد نیســت، افزود: در 
حوزه کارکردی ریاست مجلس، ریاست مجلس در شأنیت 
تعامل با نمایندگان مجلس در شانیت جایگاهش به عنوان 
عضــو مؤثر شــورای عالی امنیت ملی عضو موثر شــورای 
عالی انقلاب فرهنگی و عضو موثر سران سه قوه در چنین 
جایگاهی ریاســت مجلس نیازمند این است که از نخبگان 
کشــور از روسای کمیســیون ها از متخصصین کمیسیون 
ها از مرکز پژوهش های مجلس شــورای اسلامی استفاده 
بکند برای اینکه ریاســتی محتوایی بر مجلس داشته باشد 
هم در تعامل با نمایندگان و مسائلی که در صحن مجلس 
مطرح می شــود او عالمانه و آگاهانه و با اشراف ورود کند 
که بتواند مدیریت داشــته باشد از نظرات و عصاره دیدگاه 
های نمایندگان اســتفاده بکند رئیس مجلس با اســتفاده 
از این مشــورت ها در جاهایی که عضو هســت بتواند در 
جایگاه مطلع کامل حضــور پیدا کند ما به این موضوعات 
در راســتای تحول مجلس فکر می کنیم یک تحول شکلی 
در سازوکار مجلس و یک تحول محتوایی در نوع پرداختن 

به موضوعات.
متکی به آخرین موضوع مورد بحث در نشســت پرداخت 

و گفت: در این نشســت بحث ضرورت کار فراکســیونی و 
ضرورت کار جمعی مطرح شــد، یک نماینده یا به عنوان 
یــک فرد در مجلــس نظر میدهد که از وظایفش اســت، 
یک وقت مجموعه هایی مرتبط با مســائل مجلس در یک 
فراکســیونی و در یک حرکت جمعی مباحث را قبلا مورد  
تبادل نظر و کارشناســی قرار میدهنــد و تصمیم جمعی 
می گیرند که بــه موادی از یک لایحــه رای بدهند یا نه، 
به وزیــری رأی بدهند یا رأی ندهند این اندیشــه و خرد 
جمعی می شود، ما به این میگوییم ضرورت حرکت جمعی 
و فراکســیونی در مجلس و در نظر داریم که اگر استقبال 
بود ما فراکســیون وحدت را در مجلس دوازدهم تشــکیل 
دهیم و مســائل در دســتور کار مجلس را که ســه محور 
اساسی دارد یک بررسی طرح ها و لوایح دوم رای دادن به 
وزرا و رای های دیگر که در مجلس برای انتخابات مختلف 
می دهند و سوم بحث نظارت بر عملکرد حکمرانی و کشور 

داری در مجلس است.
در نشست شــورای وحدت، محمد رضا باهنر رئیس جبهه 
پیــروان خط امام و رهبری بــا تاکید بر اینکه مجلس باید 
به اصول بپردازد و از حاشــیه ها و فــروع بپرهیزد، گفت: 
همانگونــه که رهبر انقلاب فرموند مجلس مســئول تهیه 
نقشه راه و مشخص کردن استراتژی است و دولت باید در 

آن راه حرکت کند.
وی با توجه بــه تجربه طولانی حضورش در مجلس افزود: 
معمولا شرایط مجالس جدید به نحوی است که ۹۰ درصد 
از منتخبان جدید نه از اختیارات نمایندگی چندان اطلاعی 

دارند، نه وظایف را می دانند چیست و نه خیلی از امکانات 
مملکت باخبر هستند. آنها آمال و آرزوهایی دارند و تصور 
می کنند با قیام و قعود می توانند همه آنها را محقق کنند، 
اما به مرور متوجه می شــوند امکانات کشور بسیار محدود 
است و به راحتی نمی توان همه ایده آل ها را عملیاتی کرد.

وی با بیان اینکه سال ۸۰ با ۳ میلیون تومان می شد پراید 
خرید و ســال ۹۰ با این مبلغ یک گوشی موبایل و امسال 
این رقم بهای یک وعده غذای لاکچری است، تصریح کرد: 
ما با نفت بشــکه ای ۹۰ دلار، ســالیانه ۲۷۰ میلیارد دلار 
انــرژی مصرف می کنیم. کارکرد انــرژی برای تامین رفاه 
است، ما سالیانه ۲۷۰ میلیارد دلار انرژی مصرف می کنیم، 
اما رفاه ایجاد نمی کنیم، ایــن معضل حداقل با۳ برنامه ۳ 
ســاله یعنی ۹ ســاله قابل حل اســت و راه حل آن صرفه 
جویی ۳۰ درصدی انرژی است، بدون اینکه ذره ای به رفاه 
مردم آسیب وارد شود. برای این کار هم دو اهرم مدیریتی 

یا قیمتی وجود دارد.
دبیر کل جامعه اســلامی مهندســین با اشاره به وجود ۳ 
ناترازی عمده در حوزه انرژی، سیستم بانکی و صندوق های 
بازنشســتگی، تاکید کرد: رفع این ناترازی ها راه حل دارد، 

اما هم شجاعت هم خرد می خواهد.
در ادامه این نشست با ترکیب آقایان حاجی بابایی، همتی 
و زهرا خدادادی به عنوان هیات رئیســه این نشست ادامه 
پیــدا کرد و پیام تصویری آیــت الله موحدی کرمانی برای 

حضار به نمایش درآمد.
ســید محمدجواد جلالی معاون استان های شورای وحدت 
و دبیر نشســت نیز اظهار داشت؛ برای تحول در کارکردها 
نشســت وحدت برای تحول در کارکردهــا و رویکردهای 
مجلس شورای اســلامی با هدف تکوین گزاره های تحولی 
در دوازدهمین دوره مجلس شــورای اســلامی بر اساس 

مصوبه هیات عالی شورای وحدت تشکیل شد.
مراحــل دعوت از نمایندگان توســط شــورای وحدت در 
اســتان ها صورت گرفت و با اســتقبال نمایندگان مجلس 
برگزار شــد. در این جلســه بیش از ۱۰۰ میهمان و قریب 
به نیمی از نمایندگان مجلس حضور داشــتند که با عنایت 
به ایام تعطیلات مجلس می توانســتیم تعداد بیشــتری را 
پذیرا باشــیم در این جلسه با دســتوراتی از جمله مسائل 
اساسی کشور در رویکرد تحولی و کارکرد فراکسیون ها در 
مجلس بحث شــد. محورهای ارائه شده توسط نواب فعلی 
و ســابق مجلس به بحث و بررسی گذاشته شد و از نظرات 
نماینــدگان فعلی و جدیدالورود نیز به صورت مباحثه ای و 

پارلمانی استفاده شد .
وی گفت:نماینــدگان محترم مجلس بر لــزوم تکرار این 
نشست تاکید داشتند که انشالله پس از بررسی ،امکان آن 

فراهم خواهد شد.
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گزارش
متکی:مجلسنبایدریاستمحورادارهشود

راهکارهای شورای وحدت برای مجلس کارآمد

رئیــس کمیســیون اجتماعــی مجلس در نامــه ای به 
آملی لاریجانی رئیس مجمع تشــخیص مصلحت نظام، 
خواســتار حضور نماینــده هیات عالی نظــارت در این 
کمیســیون درباره بررسی طرح ســاماندهی استخدامی 

کارکنان دولت شد.
طبق دســتور کار اعلامی کمیســیون های تخصصی در 
هفته جاری، رســیدگی به طرح استخدامی ساماندهی 
کارکنــان دولــت در دســتور کار اعضای کمیســیون 

اجتماعی در هفته جاری قرار دارد.
در همیــن راســتا ولی اســماعیلی رئیس کمیســیون 
اجتماعی مجلــس؛ در نامه ای به آیت الله آملی لاریجانی 
رئیس مجمع تشــخیص مصلحت نظام، خواستار حضور 
نماینده هیــات عالی نظارت، در کمیســیون اجتماعی 
برای رفع ایرادات هیئت عالی نظارت مجمع درباره طرح 

ساماندهی استخدامی کارکنان دولت شد.
 متــن نامه اســماعیلی رئیس کمیســیون اجتماعی به 

آملی لاریجانی به شرح ذیل است:
حضرت آیت الله آملی لاریجانی

رئیس محترم مجمع تشخیص مصلحت نظام
سلام علیکم

احتراما همانطور که مستحضرید در مصوبه اخیر مجلس 
شورای اســلامی در راستای رفع ایرادات شورای محترم 
نگهبان پیرامون طرح ســاماندهی اســتخدام کارکنان 
دولت، تمامی ایرادات شورا مرتفع و صرفا ایرادات هیات 
عالی نظارت بر سیاست های کلی نظام باقی مانده است، 
لذا خواهشمند اســت با عنایت به اهمیت طرح مذکور 
و کثــرت مخاطبــان و ذینفعان  این طرح در کشــور، 
دســتور فرمایید نماینده محترم هیــات عالی نظارت بر 
سیاست های کلی نظام در جلسه ای که به همین منظور 
در روز یکشنبه مورخ ۱4۰۳/۰۱/۲6 راس ساعت ۱5:۳۰ 
در محل کمیســیون اجتماعی تشــکیل می شود حضور 

بهم رسانید.

نامهبهآملیلاریجانیدربارهطرحساماندهیکارکناندولت
نماینده نجف آباد در مجلس شــورای اســلامی با بیان 
اینکــه قانون کاهــش دوره ســربازی و تعیین تکلیف 
مشمولان غایب باید حداکثر تا شهریور ماه اجرایی شود، 
گفت: آیین نامه های اجرایی این طرح باید تدوین شود تا 

در نیمه اول سال جاری )۱4۰۳( اجرایی شود.
ابوالفضــل ابوترابی نماینده مــردم نجف آباد در مجلس 
شــورای اســلامی در گفت وگو با تســنیم، با اشاره به 
موافقت شــورای نگهبان با مصوبه کاهش دوره سربازی 
و تعیین تکلیف مشــمولان غایب، اظهار کرد: بر اساس 
مصوبه مجلــس در ماده ۱۰۲ برنامه 5ســاله هفتم که 
به تأیید شــورای نگهبان رســید، ســتادکل نیروهای 
مســلح در طول اجرای برنامه هفتم توســعه، نســبت 
به کاهــش خدمت ســربازی به میانگیــن ۱4 ماه  )با 
احتســاب مدت آموزشــی و  نیز از طریق جایگزینی با 
 ســایر عضویت هــا( و تعیین تکلیف مشــمولان غایب، 

اقدام می کند.

وی به کاهش مدت ســربازی به ۱4 ماه طبق این قانون 
خبر داد و گفت:  مدت خدمت سربازی حداکثر ۱4 ماه 
اســت که بســته به چهار نوع منطقه آب وهوایی متغیر 
اســت و در شرایط بد آب وهوایی در مناطق مرزی مدت 
خدمت سربازی به ۹ ماه با آموزشی کاهش یافته است.

نماینــده نجف آبــاد در مجلس بــا بیــان اینکه طرح 
مذکور باید حداکثر تا شــهریور ماه اجرایی شود، گفت: 
آیین نامه های  اجرایی این طرح  باید تدوین شــود تا در 

نیمه اول سال جاری )۱4۰۳( اجرایی شود.
ابوترابــی در توضیح بخش دیگــری از این قانون، گفت: 
این مصوبه به تعیین تکلیف مشــمولان غایب توســط 
ســتادکل نیروهای مســلح و نیز دانشجویان مشغول به 
تحصیل در دانشــگاه های معتبر خارجــی، تأکید کرده 
اســت؛ همچنین طبق این مصوبه مشمولان بالای ۳5 
 ســالِ دارای ۲ فرزند یا بیشتر، از خدمت وظیفه عمومی 

معاف می شوند.

قانونکاهشمدتسربازیتاشهریورماهاجراییمیشود

اخبـــار

کارشــناس مسایل سیاسی گفت: از آنجایی که هنوز نیمی از نمایندگان تهران و 
نمایندگان برخی از شهرهای نسبتاً بزرگ مشخص نشده است، دور دوم انتخابات 

مجلس اهمیت زیادی دارد.
»ناصر ایمانی« کارشــناس و تحلیلگر مســایل سیاســی در گفت وگو با مهر، با 
اشــاره به اهمیت دور دوم انتخابات مجلس شورای اســلامی، اظهار کرد: هنوز 
45 نماینده مجلس دوازدهم مشــخص نشده و در دور انتخابات باید تکلیف 45 
نماینده باقی مانده مجلس آینده مشخص شود. وی ادامه داد: شاید به لحاظ کمی 
صرفاً 45 نماینده مجلس دوازدهم باقی مانده باشــد اما به لحاظ کیفی باید دقت 
شود که هنوز نیمی از نمایندگان تهران و همچنین نمایندگان برخی از شهرهای 
نســبتاً بزرگ مشخص نشده اســت. از آنجایی که نمایندگان تهران و شهرهای 
بزرگ، نقش موثرتری نســبت به مابقی نمایندگان در اداره مجلس دارند، از این 
حیث دور دوم انتخابات، اهمیت بســیار زیادی دارد و مهم اســت چه افرادی به 

مجلس دوازدهم راه یابند. 
کارشــناس و تحلیلگر مسائل سیاســی گفت: اهمیت دور دوم انتخابات مجلس 
دوازدهــم کمتر از دور اول انتخابات نیســت و بر این اســاس، مردم حوزه های 

انتخابیه ای که به دور دوم کشــیده شده اســت، باید در روز انتخابات حضور پرُ 
شوری پای صندوق های رأی داشته باشند تا این مرحله هم تمام شده و انتخابات 

مجلس دوازدهم به پایان برسد.
ایمانی در ادامه درباره اولویت های مهم مجلس دوازدهم، گفت: مجلس دوازدهم 
از هفتم خرداد ماه روی کار می آید، اما تا اعضای هیأت رییسه مجلس و همچنین 
ترکیب و اعضای هیأت رییســه کمیســیون های تخصصی مجلس تعیین شود، 
حدود ۲ ماه طول می کشد و بعد از آن، عملًا مجلس دوازدهم کار اصلی خودش 
را آغاز خواهد کرد. وی با اشــاره به نوع مواجهه مجلس آینده با دولت سیزدهم 
گفت: در واقع مجلس دوازدهم در شــرایطی کار خودش را آغاز خواهد کرد که 

یک سال پایانی دولت سیزدهم اســت و نوع مواجهه مجلس با این دولت بسیار 
مهم اســت؛ این ســوال برای ما پیش آمده که مجلس آینده رویکرد انتقادی و 
نظارتی تند نســبت به دولت خواهد داشت یا آنکه این رویکرد را دنبال می کند 

که عمر دولت سیزدهم رو به پایان است و خیلی نباید به عملکرد آن پرداخت.
کارشناس و تحلیلگر مسائل سیاسی اظهار کرد: مسأله مهم دیگر آن است که ما 
یک بار دیگر باید به نقش مجلس در اداره کشور بازگردیم، چراکه طی سال های 
گذشــته تا حدی به این نقش آسیب وارد شــده و بعضاً خود نمایندگان مجلس 
هم به آن اذعان می کنند. وی اضافه کرد: تشــکیل مجامع و شوراهای متعدد در 
عرصه های مختلف تا حدودی نقش مجلس شورای اسلامی را کمرنگ کرده است 
و باید این نقش ها آرام آرام به مجلس بازگردند تا مجلس شورای اسلامی، بتواند 

نقش خودش را به خوبی ایفا کند.
ایمانی با بیان اینکه باید توجه مجلس عمدتاً صرف مسائل اقتصادی شود، افزود: 
مجلس باید تدبیر جدی برای حل مشــکل کســری بودجه داشته باشد چراکه 
کســری بودجه منجر به تورم می شود. سر و سامان دادن به وضعیت شرکت های 
دولتی نیز از دیگر مسائل مهمی است که باید در اولویت مجلس دوازدهم باشد.

کارشناسمسایلسیاسی:

اهمیت»دوردومانتخاباتمجلس«
کمترازدوراولنیست

کارشناس مسائل سیاسی
حمید صفری

تدوین»طرحاصلاحنظامارزی«درمجلس

 »یارانهارزی«حذفنمیشود
عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس شورای اســلامی از تدوین طرحی در 

مجلس برای اصلاح نظام ارزی کشور خبر داد.
»محســن زنگنه« نماینده مردم تربت حیدریه در مجلس شــورای اسلامی در 
گفت وگو با مهر، درباره اولویت هــای مجلس دوازدهم، اظهار کرد: اولویت اصلی 
مجلــس آینده باید نظارت بر اجرای قانون برنامه هفتم توســعه باشــد، چرا که 
تقریباً یک ســال بررســی این لایحه در مجلس زمان برد و بخش های مختلف 

دولت هم درگیر آن بودند. وی با بیان اینکه اولویت مجلس دوازدهم باید نظارت 
بر اجرای دقیق این قانون باشــد، ادامه داد: از سوی دیگر، در قانون برنامه هفتم 
توســعه موارد مهمی آمده و در بخش های مختلف ما بعضاً نیازمند قانون گذاری 
هستیم. بر این اساس، دولت و مجلس باید در موضوعات مندرج در قانون برنامه 
هفتم توســعه، با اولویت مســائل اقتصادی طرح و لایحه ارائــه داده و آن ها را 
پیگیری کنند. وی تصریــح کرد: یکی دیگر از اولویت های مجلس دوازدهم باید 
»اصلاح نظام ارزی« کشور باشد. بنده طرحی را تحت عنوان »طرح مقاوم سازی 
نظام ارزی کشــور« تدوین کردم که امیدوارم در سال ۱4۰۳ در صحن مجلس 

اعلام وصول و در مجلس یازدهم بررسی و تعیین تکلیف شود.
زنگنه درباره این طرح، توضیح داد: این طرح به دنبال اصلاح نظام ارزی کشــور 

اســت و راهکارهایی را در نظر گرفته تا نظام ارزی کشــور از این آشــفتگی و 
تصمیمات بخشــی خارج شود. این طرح بسیار مفصل است؛ یکی از مسائل مهم 
و اصلی این طرح آن اســت که در آن نیامده »یارانه ارزی« حذف شود، بلکه آن 
را بــه یارانه ریالی تبدیل می کند و ارز را در کشــور روی یک قیمت می گذارد. 
البته در این طرح برای ارزهای خانگی، ارزهای در اختیار مردم و ارز صادراتی و 

مشوق های صادراتی بندهایی در نظر گرفته شده است.
منتخــب مجلس دوازدهم اظهار کرد: اگر این طرح در مجلس بررســی و تعیین 
تکلیف شود، قطعاً در نظام ارزی کشور ثبات ایجاد خواهد شد. اگر فرصت بررسی 
این طرح در مجلس فعلی نباشد، قطعاً پیگیری می کنم تا این موضوع در مجلس 

دوازدهم در اولویت بررسی قرار گیرد و وضعیت نظام ارزی کشور اصلاح شود.


